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Populisté a extremisté budou slibovat zákaz cizích potravin...
Zdechovský po horkém bruselském týdnu

parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Populiste-a-extremiste-budou-slibovat-zakaz-cizich-potravin-Zdechovsky-po-horkem-bruselskem-
tydnu-750186

04.02.2024 17:17 | Rozhovor

Lídři Evropské unie musí co nejrychleji uklidnit naštvané farmáře, vyzývá lidovecký europoslanec
Tomáš Zdechovský. Jinak se tématu chopí populisté a extremisté, kteří budou slibovat zákaz
cizích potravin. Na druhou stranu se ale musí počítat s tím, že splnění požadavků evropských
zemědělců pocítí i zákazníci v obchodech.

Foto: Archiv TZ 
Popisek: Tomáš Zdechovský, poslanec Evropského parlamentu za KDU-ČSL

reklama

Protesty zemědělců se přenesly z Nizozemska, Francie, Polska či Německa přímo do Bruselu, kde
jsme v týdnu sledovali hořící balíky slámy přímo pod okny kanceláří EU. Bude to mít podle vás
nějaký efekt pro politiku Evropské unie v zemědělském protekcionismu nebo opatření Green
Dealu, jež jsou hlavní agendou protestujících?

Je to jasný vzkaz unijním představitelům, že současné směřování evropské politiky je vážným ohrožením
jejich podnikání v zemědělství. Na jedné straně míří do zemědělství až třetina evropských dotací, na
druhou stranu se kladou na zemědělce čím dál přísnější podmínky s ohledem na splnění zelených cílů.
Pohár přetekl a zemědělci se v Evropě bouří, je to početná skupina a jejich postoj musejí brát všichni
vážně.
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Na druhou stranu se mi velmi nelíbí chování farmářů ve Francii, kdy zastavovali kamiony a vyhazovali
jídlo na ulici. Potkalo to několik českých řidičů kamionů, kteří přepravovali maso či ovoce a zeleninu ze
Španělska do Česka. Za prvé, takhle by se k jídlu nikdo neměl chovat, za druhé je to naprosto
neakceptovatelné ve vztahu k samotným přepravcům, kteří musejí plnit smluvní závazky a dovézt jídlo
včas a v potřebné kvalitě, jinak jim to řetězce nevezmou.

Volal jsem s několika českými, ale i zahraničními řidiči a byli naprosto frustrovaní z toho, co se děje. Ptali
se, kdo jim škody zaplatí a co mají dělat. Proto jsem se nejprve obrátil na české ministry Marka
Výborného a Martina Kupku, kteří ze své pozice jednali s francouzskými protějšky. Pak jsem se sám
obrátil na Evropskou komisi, kterou jsem vyzval, ať zatlačí na francouzskou vládu, jež jediná s tím může
něco udělat. Nečinnost francouzských policistů byla totiž do nebe volající. Prý si to jen fotili a nic nedělali.
To je strašný přístup!

Hovoří se o sporu mezi Evropskou komisí a Emmanuelem Macronem ohledně hospodářské
dohody s organizací Mercosur. Její zastavení je jedním z požadavků protestujících zemědělců. Je
podle vás možné, aby tato dvacet let připravovaná dohoda v předvolební atmosféře spadla pod
stůl?

Početné protesty farmářů v mnoha zemích EU mohou mít výrazný vliv na výslednou podobu dohody.
Nikdo si to nechce rozházet se zemědělci, kteří doslova živí evropské občany. EU o dohodu usilovala
dlouho, je důležitá i proto, aby se zlepšily vztahy se zeměmi Mercosuru, o jejichž přízeň se ucházejí i
Rusko a Čína.

Jak moc podle vás zemědělské protesty ovlivní předvolební kampaň před eurovolbami? Můžeme
se dočkat „nejdivočejších“ voleb v historii?

Záleží, jak dlouho budou trvat. Lídři EU je musejí vyřešit co nejdříve a uklidnit naštvané farmáře, protože
čím déle budou trvat, tím více bude stoupat naštvanost občanů EU. Těžit z toho pochopitelně budou
populisté a extremisté, kterou budou slibovat, že zakážou dovoz cizích potravin do EU a podobné líbivé
věci. Jak by to dopadlo, však asi všichni tušíme.

Evropští farmáři prostě chtějí záruku, že se jim nebude šlapat po krku a jejich práce bude pro evropské
politiky důležitá, oni budou ti první, dovoz až na druhém místě. Nechtějí přísnější podmínky, které je stojí
další náklady, a ve finále to bude znamenat další navýšení jejich ceny v obchodech, za které už třeba
nebudou obchodníci jejich potraviny chtít, a naopak budou hledat levnější produkty v zahraničí.

Pochopitelně si toho všimne i zákazník.
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Watch Video At: https://youtu.be/Gb2Cs-VKQgQ

Může být důsledkem protestů větší evropský protekcionismus v zemědělství? Už teď se hovoří o
zpřísnění podmínek pro dovoz z Ukrajiny, jak požadují polští a rovněž francouzští zemědělci...

V globalizovaném světě to bude velmi těžké, zároveň jsou dnes zákazníci zvyklí, že si sezónní potraviny
koupí po celý rok, a těžko tady vypěstujete některé plodiny, když pro ně nemáte podmínky. K dovozu tak
musíte sáhnout. Určitě se musí s farmáři jednat a hledat společná řeč. Potraviny, které můžeme v Evropě
vyprodukovat, by měly mít přednost na pultech obchodů, doplnit by je měly potraviny, které nedokážeme
u nás vyprodukovat. Klíčová je samozřejmě cena. A tu určují i podmínky, které zpřísňuje Komise, což je
špatně. Za Evropskou lidovou stranu jsme se proti tomu v Evropském parlamentu postavili.

Z několika stran jsem slyšel, že evropská lidovecká frakce poněkud přehodnocuje svůj dosavadní
většinově vstřícný postoj ke Green Dealu. Máte jako insider stejný pocit?

Ano, zcela jednoznačně jsme některým návrhům, které šly proti zemědělcům, vystavili v Evropském
parlamentu stopku. Ty požadavky byly někdy až likvidační. Znamenalo by to navýšení ceny na pultech
obchodů, což by už spousta občanů nemusela akceptovat. Razíme pragmatický přístup na rozdíl od
Zelených a Pirátů v EP, kteří ideologicky tlačí zelenou agendu, ale už neřeknou to B, kdo to zaplatí a jaký
dopad to bude mít na peněženky občanů. A to je špatně.

Jak moc prosazování politiky Green Dealu ovlivnil odchod Franse Timmermanse z pozice prvního
místopředsedy Evropské komise a předání greendealové agendy mnohem méně zapálenému
komisaři Maroši Šefčovičovi.

Zásadně. Otec Green Dealu byl jedním z nejvýraznějších eurokomisařů a tuto politiku razil dost tvrdě.
Jeho odchod jsem uvítal, potřebujeme racionální přístup a zdravý rozum, který prostě v současném
rozložení europarlamentu chybí. Jeho nástupce okamžitě zaujal mnohem střídmější postoj k zeleným
návrhům, což mnoho z nás uvítalo.

https://youtu.be/Gb2Cs-VKQgQ
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Psali jsme:

„Hořící bordel. Nemám z toho radost.“ Vidlák se proslaví ještě víc. Tímto

Zelený car a ztracené generace. Do Timmermanse se nečekaně pustilo i bruselské Politico

Timmermans, Green Deal a nůž na krku. Zdechovský o bruselském boji za auta na elektřinu

Timmermans v Praze: Jestli přesvědčíme Čechy, tak už všechny. A naznačil, jak to udělá
Protesty v Bruselu se v týdnu odehrávaly paralelně se summitem, který řešil pomoc Ukrajině.
Jeho zásadním průlomem měl být souhlas Viktora Orbána s velkou pomocí rozdělenou do čtyř let.
Jak moc náročné toto „přemluvení“ podle vás bylo?

Nakonec nebylo. Lídrům už došla s Orbánem trpělivost a nechtěli se nechat zastrašit dalšími výhrůžkami
maďarského premiéra, který hrál o uvolnění dalších peněz z EU. O ty mu šlo především. Ukrajině pomoc
musíme poskytnout, protože jinak padne. Rusko přepnulo svou ekonomiku na válečnou a v tuto chvílí
vyrábí více munice než Západ.

Pokud by Ukrajina padla, myslíte si, že by se Rusko zastavilo? V euforii by pokračovalo dál. A celá
Evropa by byla ve válce. To nikdo nechceme. Slova paní exministryně Schillerové o tom, že se
nepotřebujeme připravovat na válku, protože chceme mír, jsou tak naprosto krátkozraká a hloupá. Ještě

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/-Horici-bordel-Nemam-z-toho-radost-Vidlak-se-proslavi-jeste-vic-Timto-747225
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/-Horici-bordel-Nemam-z-toho-radost-Vidlak-se-proslavi-jeste-vic-Timto-747225
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Zeleny-car-a-ztracene-generace-Do-Timmermanse-se-necekane-pustilo-i-bruselske-Politico-746217
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Zeleny-car-a-ztracene-generace-Do-Timmermanse-se-necekane-pustilo-i-bruselske-Politico-746217
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Timmermans-Green-Deal-a-nuz-na-krku-Zdechovsky-o-bruselskem-boji-za-auta-na-elektrinu-730316
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Timmermans-Green-Deal-a-nuz-na-krku-Zdechovsky-o-bruselskem-boji-za-auta-na-elektrinu-730316
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Timmermans-v-Praze-Jestli-presvedcime-Cechy-tak-uz-vsechny-A-naznacil-jak-to-udela-715546
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Timmermans-v-Praze-Jestli-presvedcime-Cechy-tak-uz-vsechny-A-naznacil-jak-to-udela-715546
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že nemá v současnosti žádný vliv na rozhodování.

Orbánovi se nakonec podařilo prosadit, aby bylo možné v průběhu období zhodnotit, jak je na
Ukrajině s evropskými penězi nakládáno. Není to čistě věcně správný krok, s ohledem na
informace o miliardových nejasnostech kolem dosavadní pomoci Kyjevu?

Myslím si, že to není úplně špatné. Je nutné říct, že ty peníze nejsou darem, ale částka 50 miliard eur jde
na Ukrajinu ve formě půjček a grantů. Evropská unie bude kontrolovat, jak je s nimi nakládáno. V zájmu
Ukrajiny je jejich investování do správných věcí naprostou prioritou. Pokud by země selhala, další pomoc
by mohla čekat velmi těžko.

Hrozí, že se po eurovolbách nějak změní přístup Evropské unie k Ukrajině?

Aktuální prognózy ukazují, že nejsilnější frakcí by měly zůstat evropští lidovci, ztratit by nejvíce měla
frakce Zelených a s největší pravděpodobností posílí radikální pravice. Klíčové bude, jak se po volbách
promění Komise, protože mnohé vlády EU se také mění, sílí krajní pravice, a to pak už samozřejmě
může mít velký vliv na pomoc Ukrajině. Všichni si však uvědomují, co by znamenalo, kdybychom Ukrajině
přestali pomáhat. Ty následky by byly pro celou Evropu brutální.

Psali jsme:

Restart české ekonomiky ohrožuje politika EU. Vládní tým přemýšlí, co s tím udělat

Pět měsíců vás budou otravovat, jen kvůli sobě. „Ty jsi Evropa.“ Rakušan to odstartoval

„Rakušan vnesl názor, že usmrtit nepřítele je hodno obdivu!“ Týden po střelbě „veřejná žaloba“. Nejen na
ministra

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Restart-ceske-ekonomiky-ohrozuje-politika-EU-Vladni-tym-premysli-co-s-tim-udelat-749884
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Restart-ceske-ekonomiky-ohrozuje-politika-EU-Vladni-tym-premysli-co-s-tim-udelat-749884
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Pet-mesicu-vas-budou-otravovat-jen-kvuli-sobe-Ty-jsi-Evropa-Rakusan-to-odstartoval-749249
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Pet-mesicu-vas-budou-otravovat-jen-kvuli-sobe-Ty-jsi-Evropa-Rakusan-to-odstartoval-749249
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Rakusan-vnesl-nazor-ze-usmrtit-nepritele-je-hodno-obdivu-Tyden-po-strelbe-verejna-zaloba-Nejen-na-ministra-748349
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Rakusan-vnesl-nazor-ze-usmrtit-nepritele-je-hodno-obdivu-Tyden-po-strelbe-verejna-zaloba-Nejen-na-ministra-748349
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Babiš je soupeř. Ten zbytek ne. Lidovec Zdechovský k dalším volbám

Líbil se Vám tento článek?

Nezávislost naší redakce můžete podpořit peněžitým darem v jakékoliv výši bankovním převodem na
účet:

131-981500247/0100

QR kód obsahuje údaje k platbě, výši částky si určete sami.

 Jste politik? Zveřejněte bez redakčních úprav vše, co chcete. Zaregistrujte se ZDE.

 Jste čtenář a chcete komunikovat se svými zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.
reklama

Článek obsahuje štítky

EU , Evropský parlament , KDU-ČSL , protesty , Zdechovský , eurovolby , Macron , zemědelci

autor: Jakub Vosáhlo

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Babis-je-souper-Ten-zbytek-ne-Lidovec-Zdechovsky-k-dalsim-volbam-747790
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Babis-je-souper-Ten-zbytek-ne-Lidovec-Zdechovsky-k-dalsim-volbam-747790
http://www.parlamentnilisty.cz/profily-sprava/ProfileRegistration.aspx
http://www.parlamentnilisty.cz/profily-sprava/ProfileRegistration.aspx
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/EU
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Evropsk%C3%BD%20parlament
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/KDU-%C4%8CSL
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/protesty
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Zdechovsk%C3%BD
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/eurovolby
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Macron
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/zem%C4%9Bdelci
https://www.parlamentnilisty.cz/redakce/redakce/
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Vstoupit do diskuse Tisknout

Ing. Klára Dostálová byl položen dotaz

Za jakých okolností byste na korespondenční volbu přistoupili?

Chcete o ní podle vašich slov jednat. Vy tedy nejste úplně proti? A když teď korespondenční volba
projde, co uděláte? Napadnete ji u ÚS?

Odpověď na tento dotaz zajímá celkem čtenářů: 27

reklama

Diskuse obsahuje 14 příspěvků
 

Uživateli nejlépe hodnocený komentář

U nás, mmxx , 04.02.2024 17:47:05
2% lidovci se snaží nějak nalákat voliče?Ne lidovci se sprofanovali a podle toho dopadnou, a nezmění to
ani líbivé kecy narcise Zdechovského

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Populiste-a-extremiste-budou-slibovat-zakaz-cizich-potravin-Zdechovsky-po-horkem-bruselskem-tydnu-750186/diskuse
javascript:window.print()
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Ing-Klara-Dostalova-110065
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Ing-Klara-Dostalova-110065
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/otazka.aspx?id=157192
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Další články z rubriky

17:02 Tento rok pohne světem, tuší Ivan David. Transparenty, které televize z Bruselu
neukazují

Odmítněte tyranii. Jeden z nápisů, který zaujal Ivana Davida při protestech zemědělců pod okny unijn…

17:17 Populisté a extremisté budou slibovat zákaz cizích potravin... Zdechovský po horkém bruselském
týdnu
14:23 Šichtařová o Macronových snech se „spravedlivou cenou“. Nabízí sázku
10:56 Proč v Česku nevyjely traktory? Informace ze zákulisí. Ministr Výborný se může smát
9:57 Vysmívání lidem, to je Rakušanův marketing. STAČILO, říká kandidátka Rédová
23:59 Expert na důchody okradeným penzistům: Nevěřte, že tím děláte lepší budoucnost svým
vnoučatům. Je to lež

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Tento-rok-pohne-svetem-tusi-Ivan-David-Transparenty-ktere-televize-z-Bruselu-neukazuji-750185
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Populiste-a-extremiste-budou-slibovat-zakaz-cizich-potravin-Zdechovsky-po-horkem-bruselskem-tydnu-750186
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Sichtarova-o-Macronovych-snech-se-spravedlivou-cenou-Nabizi-sazku-750155
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Proc-v-Cesku-nevyjely-traktory-Informace-ze-zakulisi-Ministr-Vyborny-se-muze-smat-750177
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Vysmivani-lidem-to-je-Rakusanuv-marketing-STACILO-rika-kandidatka-Redova-750125
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Expert-na-duchody-okradenym-penzistum-Neverte-ze-tim-delate-lepsi-budoucnost-svym-vnoucatum-Je-to-lez-750076

